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Kas yra teismas? 
 

Teismas yra vieta, 

kur žmonės sprendžia svarbius klausimus. 

Pavyzdžiui, svarbus klausimas yra, 

kai kažkas pasielgia neteisingai. 

Teismas padeda žmonėms suprasti: 

• kas įvyko, 

• kaip išspręsti situaciją. 

 

Vaikai su negalia kartais eina į teismą. 

Vaikai su negalia teisme gali jausti: 

• susidomėjimą,  

kai vaikas pirmą kartą pamato teismą, 

• liūdesį, kai teisme gali reikėti kalbėti 

apie skaudžius įvykius, 

• džiaugsmą, 

kai vaikas atsako į teismo klausimus, 

• pykti, kai vaikui atrodo,  

kad jo teisme neklauso, 

• nerimą, kai vaikas nesupranta,  

kas vyksta teisme.   
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Vaikams su negalia taip pat gali būti sunku: 

• suprasti sudėtingus žodžius, 

• suprasti, kas yra teismas, 

• pasakyti, kaip vaikas jaučiasi, 

• perskaityti, kas parašyta dokumente.  

 

Prieš einant į teismą,  

vaikui gali padėti:  

• šeima, 

• globėjai, 

• socialiniai darbuotojai, 

• teismo psichologai, 

• teismo darbuotojai.  

Pavyzdžiui, teisėjai yra teismo darbuotojai. 
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Kas yra teismo psichologai?  

 

      Teismo psichologas yra žmogus, 

kuris padeda vaikams teisme. 

Kai vaikas turi kalbėtis apie sunkų įvykį, 

teismo psichologas padeda vaikui:  

• jaustis saugiai, 

• drąsiai pasakyti tiesą. 

 

Teismo psichologas: 

• paaiškina, kur yra teismas, 

• pasako, kas vyks teisme, 

• atsako į vaiko klausimus. 

• bendrauja su vaiku prieš apklausą, 

• klausia vaiko klausimų per apklausą. 

Apklausa yra,  

kai vaikas atsako į klausimus apie tai, 

kas atsitiko. 
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Teismo psichologas  

kalba suprantama kalba.  

Tai reiškia, kad psichologas kalba:  

• ramiai,  

• lėtai,  

• trumpais sakiniais. 

 

Jeigu vaikui sunku kalbėti, 

psichologas vaikui gali pasiūlyti:  

• piešti, 

kad parodyti, kas atsitiko, 

• parodyti paveikslėlį. 

 

Per teismo apklausą: 

• vaikas yra specialiame vaikų kambaryje, 

• su vaiku būna tik teismo psichologas, 

• kiti žmonės klausosi  

ką vaikas sako per kompiuterį. 



 5 

Po apklausos teismo psichologas: 

• padėkoja vaikui, 

• paklausia, kaip vaikas jaučiasi, 

• padrąsina vaiką,  

kad jis viską padarė gerai. 

 

Ką svarbu žinoti tėvams  

apie teismo psichologo pagalbą? 
 

Tėvai ar globėjai  

gali pasitarti su teismo psichologu: 

• prieš teismo apklausą, 

• dėl vaiko pasiruošimo teismo apklausai, 

• jei nerimauja, kaip vaikui seksis. 

  

Teismo psichologas  

gali padėti paaiškinti vaikui: 

• kur vaikas eina, 

• kodėl vaikui reikia eiti į teismą, 

• ką vaikas matys ar darys teisme. 
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Kur gauti daugiau pagalbos? 

Jūs galite paskambinti teismo 

psichologams. 

  

Apygarda yra didelė teritorija,  

kurioje gali būti daug miestų.  

 

Jeigu gyvenate Vilniaus apygardoje,  
reikia skambinti telefono numeriu 
+370 5 268 8088 
 

Jeigu gyvenate Kauno apygardoje,  
reikia skambinti telefono numeriu 
+370 37 490958 
 

Jeigu gyvenate Klaipėdos apygardoje,  
reikia skambinti telefono numeriu 
+370 46 390962 
 

Jeigu gyvenate Šiaulių apygardoje,  
reikia skambinti telefono numeriu 
+370 673 14920 
 

Jeigu gyvenate Panevežio apygardoje,  
reikia skambinti telefono numeriu 
+370 45 468765 
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Kaip padaryti, kad teismas 

būtų patogesnis vaikams?  

 

Vaikams teisme mažiau baisu,  

kai teisme vaikai jausis gerai.  

 

Pavyzdžiui, teismo darbuotojai gali: 

• vaikams parodyti ramų ir tylų kambarį, 

• sumažinti garsius garsus, 

• naudoti vaikams patogias kėdes, 

• leisti vaikui turėti žaislą, 

• teisme daryti pertraukas, 

kad vaikai galėtų pailsėti.   

 

Vaikams teisme padeda, pavyzdžiui: 

• draugiškas bendravimas, 

• lengvai suprantama kalba, 

• pertraukos, 

• teismo psichologai. 



 8 

Kas paruošė šį dokumentą?  

   

 Mes esame organizacija. 

 Mūsų organizacijos pavadinimas yra 

 „Psichikos sveikatos perspektyvos”. 

  

Mūsų darbas yra: 

• padėti žmonėms su negalia, 

• atlikti tyrimus, 

• mažinti diskriminaciją.  

   

Diskriminacija būna tada, 

kai su žmogumi kiti žmonės elgiasi blogai. 

Pavyzdžiui, todėl, kad žmogus turi negalią. 

Mažinti diskriminaciją reiškia padėti, 

kad su visais žmonėmis elgtųsi geriau.  

  

Kaip su mumis susisiekti?  
  

Mūsų interneto puslapis: 

www.perspektyvos.org  
 

Jūs galite mums parašyti laišką internetu. 

Mūsų elektroninio pašto adresas: 

vilnius@perspektyvos.org  

mailto:vilnius@perspektyvos.org
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Tekstą lengvai suprantama kalba parengė  

Gabrielė Marija Baltrušytė 

 

Tekstą išbandė  

Inga Olševskytė ir Lina Bielinytė 

 

Nuotraukų šaltiniai:  

www.unfold.com 

www.pexels.com/photo  

 

Dokumentas parengtas įgyvendinant projektą  

Jungtys – vaikams su negalia prieinamas teismas (101097047-LINK)  

 

 

 

Šį projektą bendrai finansuoja Europos Sąjunga. Išreikštos nuomonės ir požiūriai 

yra tik autoriaus (-ių) nuomonė ir nebūtinai atspindi Europos Sąjungos ar Europos 

Komisijos požiūrį ir nuomonę. Nei Europos Sąjunga, nei kita finansavimą teikianti 

institucija negali būti už jas atsakingos. 

 

Visas projekto aprašymas: https://perspektyvos.org/projektas/jungtys-vaikams-su-negalia-

prieinamas-teismas  

https://perspektyvos.org/projektas/jungtys-vaikams-su-negalia-prieinamas-teismas
https://perspektyvos.org/projektas/jungtys-vaikams-su-negalia-prieinamas-teismas

